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Oœwiadczenie skierowane do ministra sprawiedliwoœci Krzysztofa Kwiatkowskiego

Szanowny Panie Ministrze!
Dostêp do wiedzy o dzia³aniu organów pañstwa, dobry przep³yw informacji jest niezbêdny do aktyw-

nego i œwiadomego udzia³u obywateli w ¿yciu publicznym. Wymóg transparentnoœci funkcjonowania
dotyczy szczególnie wymiaru sprawiedliwoœci i jego spe³nienie nie jest mo¿liwe bez dostêpu do treœci
orzeczeñ wydanych przez s¹d. Upublicznianie ich treœci niesie wiele pozytywnych efektów, przede wszy-
stkim zaufanie obywateli do s¹dów.

Obywatele maj¹ mo¿liwoœæ dostêpu do informacji publicznych, ale po uruchomieniu czasoch³onnych
procedur. Stosunkowo najdogodniejszym rozwi¹zaniem jest uczestnictwo w posiedzeniach s¹du, choæ
nie zawsze taka mo¿liwoœæ istnieje. Obecnie, aby skorzystaæ z potrzebnych treœci, zainteresowany musi
wyst¹piæ z odpowiednim wnioskiem do s¹du. W po³¹czeniu z brakiem jednolitej praktyki udostêpniania
obywatelom treœci publicznych ta procedura powoduje, ¿e szybkie uzyskanie informacji jest trudne. Je-
dynym wyjœciem jest wiêc zapewnienie sobie dostêpu do p³atnych zasobów komercyjnych, rozbudowa-
nych i zaktualizowanych baz aktów prawnych. Brak powszechnego, a wiêc bezp³atnego, dostêpu do bazy
orzeczniczej polskiego wymiaru sprawiedliwoœci jest powa¿n¹ przeszkod¹ w zdobywaniu wiedzy prawnej
oraz jej praktycznym zastosowaniu przez obywateli. Znikoma, bo wyselekcjonowana, liczba rozstrzygniêæ
(s¹dów powszechnych i S¹du Najwy¿szego) trafia do publicznej wiadomoœci, przez co my, obywatele ma-
my poczucie ograniczania konstytucyjnego prawa dochodzenia swych praw przed s¹dem.

Szanowny Panie Ministrze, w zwi¹zku z tymi informacjami proszê o odpowiedŸ na nastêpuj¹ce pytania:
1. Czy w najbli¿szym czasie ka¿dy obywatel bêdzie móg³ skorzystaæ z bezp³atnego i powszechnego do-

stêpu do pe³nej bazy orzeczeñ s¹dowych?
2. Jaka jest przyczyna s³abej organizacji (a czasami jej braku) wewnêtrznych s¹dowych baz orzeczeñ

oraz braku efektywnych narzêdzi technicznych pozwalaj¹cych na wyszukiwanie konkretnych orzeczeñ?
3. Czy przewidywane jest zastosowanie rozwi¹zañ wykorzystuj¹cych internet?

Z powa¿aniem
Marek Trzciñski




